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دیدگاه

ارزیاب�ي ش�ما از عملك�رد 10 س�اله جامع�ه 
متخصصين نس�اجي چيس�ت و روند حركتي 

این تشكل را چگونه ارزیابي مي كنيد؟ 
رون��د حرکتی جامعه متخصصين نس��اجی از زمان 
تأس��يس تا کنون کاملاً رو به رش��د بوده است. می 
توان اين10 سال را برای حرکت جامعه به سه دوره 
تقس��يم نمود، دوره اول که می توان آن را به دوران 
طفوليت تش��بيه نمود، عمده وقت هيات مديره در 
آن زمان به شناساندن اين جامعه نو پا صرف گرديد 
و زحمات زيادی نيز برای اين مهم صورت پذيرفت. 
اين تلاش ها، جامعه متخصصين را در دوره دوم به 
مرحله ديگری رهنمون س��اخت که می توان آن را 
به دوران نوجوانی تش��بيه نمود. در اين دوران فوق 
العاده حس��اس نيز با درايت مديرعامل وقت )آقای 
مهندس امامی رئوف( و اعضای هيأت مديره، جامعه 
از جايگاه مطلوب تری در نزد متخصصين و مديران 
صنعتی برخوردار گردد و گام های بس��يار خوبی را 
به سوی استقلال خود چه به لحاظ اقتصادی و چه 
به لحاظ اعتباری بردارد. دوره سوم را هم می توانم 
به دوره جوانی تشبيه کنم که زحمات دوران قبل به 
بار نشسته و اکنون جامعه را به يکی از تشکل های 
م��ورد توجه کانون های تصمي��م گيری ای صنعت 

مبدل س��اخته اس��ت. به اعتقاد من در حال حاضر 
جامعه در اين دوران اس��ت و خداوند متعال را شکر 
م��ی کنم که افتخ��ار خدمت به دوس��تان عزيزم و 
متخصصين نساجی اين کشور را در اين دوره به من 
عنايت فرموده اس��ت و افتخار داشتم که در حدود 
1/5 سال از اين دوران را در سمت دبير اجرايی، در 
اين حرکت رو به رشد جامعه سهيم باشم. همچنين 
برای آقای مهندس ش��هرجردی )مدير عامل جديد 
جامع��ه( آرزوی موفقيت دارم که بتواند اين حرکت 
و اعتبار حاصله را که به س��ادگی نيز حاصل نش��ده 
است به شايستگی حفظ نموده و با خدمت خالصانه 
خ��ود به عزيزان متخصص نس��اجی اين کش��ور به 

غنای آن بيفزايد. 

جامعه ب�ه عنوان یكي از تش�كل هاي صنعت 
نس�اجي كش�ور در تصمي�م گيري ه�اي این 

صنعت تا چه ميزان نقش دارد ؟
امروز ، جامعه از اعتبار بس��يار خوبی برخوردار شده 
و در بين س��اير تش��کل های قديمی اين صنعت و 
وزارت صنع��ت، مع��دن و تج��ارت کاملاً ش��ناخته 
ش��ده و مورد توجه است. حضور افراد صاحب نامی 
همچ��ون جناب آقای مهندس حائ��ری )دبير فعلی 

انجمن صنايع نس��اجی ايران( يا جناب آقای دکتر 
پرويز نورپناه )پيشکس��وت اساتيد دانشگاه صنعتی 
اميرکبي��ر و رييس هيأت مديره فعلی جامعه( خانم 
دکتر داداش��يان ) استاد دانشگاه صنعتی اميرکبير( 
و هم��کاران جوان تر و ليکن س��ر ش��ناس در اين 
صنعت، کاملاً مويد اهميت اين جامعه اس��ت. البته 
قابل ذکر است که در بسياری از تصميم گيری هايی 
که مستقيماً به امور اجرايی صنعت مرتبط می شود؛ 
جامع��ه چندان دخالتی ندارد ليک��ن در امور کلان 
مربوط به آن به عنوان يک تش��کل اثر گذار همواره 

مورد مشورت بوده و حضوری موفق داشته است.

با توجه به نياز مبرم صنایع نس�اجي به تدوین 
برنامه هاي استراتژیك و در نظر گرفتن جایگاه 
صنعت نساجي در ميان سایرصنایع كشور ، به 
خصوص در اس�تراتژي صنعت�ي ایران ، جامعه 
چه اقداماتي در این زمينه صورت داده است؟

از آنجايی که به طور معمول دفتر صنايع نس��اجی و 
پوشاک وزارت صنايع و معادن به عنوان نهاد اجرايی 
و تصميم گيرنده ايفای نقش نموده است، مسئوليت 
تدوين اين استراتژی با همکاری ساير تشکل ها و يا 
واگذاری آن به تش��کل های صاحب نظر را بر عهده 

 امروز ، جامعه از اعتبار بسيار خوبی برخوردار شده و در بين سایر تشکل 
ه�ای قدیمی این صنعت و وزارت صنعت، معدن و تجارت کاملاً ش�ناخته 

شده و مورد توجه است.
 جامعه متخصصين نس�اجی تشکلی است که فعال بودن در آن را خود 

متخصص باید حس کند.
 برنامه ریزی های خوبی در دوره دوم و سوم فعاليت هيات مدیره جامعه 

برای افزایش تعداد اعضا ، تدوین و نتایج بسيار خوبی نيز حاصل شد.

گفت و گو با دکتر محمدعلی توانایی- عضو هيأت علمی دانشکده مهندسی نساجی دانشگاه یزد و عضو هيأت مدیره جامعه متخصصين نساجی ایران 

اشاره:
به گفته دکتر توانایی، برنامه ریزی های خوبی در دوره دوم و سوم فعاليت هيات مدیره جامعه برای افزایش تعداد اعضا ، تدوین و به 
مرحله اجرا درآمد و نتایج بسيار خوبی نيز حاصل شد اما به دليل مشغله زیاد متخصصين متاسفانه بسياری از این عضویت ها تمدید 
نگردیده است. البته بنده به آن واژه "کم لطفی" را نسبت نمی دهم و صرفاً آن را به دليل مشغله زیاد اعضا می دانم و اميدوارم این 

عزیزان ضرورت و اهميت عضویت خود را درک نموده و به این مهم اهتمام ورزند.
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داشته است. ليکن تا جائيکه بنده مطلع هستم اين 
کار تاکنون يکبار توسط اين نهاد به اجرا در آمده و 
متأسفانه تدوين آن نيز به عزيزانی کاملاً بيگانه با اين 
صنعت محول گرديده و حاصل آن نيز تهيه جزوه ای 
بوده اس��ت که ضمن پرداخت بهايی سنگين، امروز 
تنها در کتابخانه اين وزارتخانه بايگانی ش��ده است. 
امي��د می رود با حضور مديريت جديد اين دفتر اين 
اتفاق تکرار نش��ود و اس��تراتژی صحيح و کاملی بر 
اس��اس تلفيق نظرات کارشناسان، مديران و اساتيد 

صاحب نام اين رشته تدوين گردد.

در زمان برگزاري نمایشگاه جامعه چه کارکرد و 
نقش دارد ؟ در ارتقاي کميت شرکت کنندگان 
و بالتبع افزایش کيفيت نمایشگاه چه تدابيري 

اتخاذ مي کند ؟
به اعتقاد م��ن جامعه متخصصي��ن علی الخصوص 
اعض��ای هي��أت مدي��ره م��ی توانن��د ب��ا بررس��ی 
ش��رکت کنندگان نمايش��گاه و معرفی آن به ساير 
متخصصين، فراخور نيازمندی آنها، نقش��ی بس��يار 
مهم را در ارتقای کيفی نمايش��گاه ها داش��ته باشد 
و اي��ن امر طی چن��د دوره اخير با حضور پيوس��ته 
آقای مهندس امامی رئوف در اغلب نمايش��گاه های 
داخلی و خارجی به خوبی صورت گرفته است و در 
حال حاضر بسياری از اعضای جامعه و متخصصين 
نساجی در نمايش��گاه ها، غرفه جامعه را جستجو و 
برای رفع نيازهای تخصصی ش��ان و برقراری ارتباط 
با مديران و مس��ئولين واحدهای صنعتی ش��رکت 
کنن��ده، از مس��ئولين جامع��ه کمک ه��ای لازم را 
درخواس��ت می کنند و اين خود در ارتقای س��طح 
کمی نمايش��گاه بس��يار مفيد بوده است. مويد اين 
مطل��ب نيز اس��تقبال بی نظير متخصصي��ن از تور 
تخصصی نمايشگاه ايتمای اسپانيا که توسط جامعه 
مهي��ا گرديده بود، می باش��د. جامع��ه نيز همچون 
گذشته بايد از اين نمايشگاه ها برای گستردتر کردن 
رواب��ط خود با اعضا، معرف��ی خدمات رفاهی خود و 

ثبت نام از اعضای جديد استفاده نمايد.

جامع�ه در زمين�ه شناس�ایي و افزایش تعداد 
اعض�ا برنامه ها و تدابير خاص�ي دارد ؟ اصولاً 
عضوی�ت جدید به چه صورت اس�ت ؟ آیا این 

نياز توسط متخصصين به وجود مي آید ؟
برنامه ريزی های خوبی در دوره دوم و سوم فعاليت 
هيات مديره جامعه برای افزايش تعداد اعضا ، تدوين 
و ب��ه مرحله اج��را درآمد و نتايج بس��يار خوبی نيز 
حاصل شد. و ليکن به دليل مشغله زياد متخصصين 
متاسفانه بسياری از اين عضويت ها تمديد نگرديده 
اس��ت. البته بنده به آن واژه "کم لطفی" را نس��بت 
نم��ی دهم و صرفاً آن را به دليل مش��غله زياد اعضا 
می دانم و امي��دوارم اين عزيزان ضرورت و اهميت 
عضويت خود را درک نم��وده و به اين مهم اهتمام 
ورزند. جامعه متخصصين نس��اجی تش��کلی اس��ت 
ک��ه فعال ب��ودن در آن را خود متخصص بايد حس 

کند بايد حس کند که آنجا بس��تری برای گسترش 
ارتباطاتش با س��اير بخش های صنعت اس��ت. آنجا 
مکان��ی برای رس��انيدن ص��دا و خواس��ته هايش به 
تصميم گيرندگان کلان صنعت اس��ت و حتی برای 
اعض��ای ج��وان و فارغ التحصيلان دانش��گاه مکانی 
برای يافتن شغل مناسب و ساختن آينده ای روشن 
اس��ت. در بعضی موارد به وضوح ديدم که بسياری 
از اعض��ای قديمی صرفاً به دنب��ال دريافت خدمات 
رفاهی يا تس��هيلاتی از جامعه هس��تند !! حال آنکه 
جامعه متخصصين نساجی يک تشکل صنفی است 
و فلس��فه عميق ت��ری در تأس��يس و فعاليت خود 
دنبال کرده است اگرچه برای رفاه حال اعضای خود 
همواره تلاش کرده اس��ت تا در حد امکان خدمات 
و تس��هيلات خوبی را برای اعضايش فراهم آورد. از 
جمل��ه آنها می توان به بيمه تکميل درمان گروهی، 
ان��واع بيمه نامه ها همچون، بيم��ه های اتومبيل با 
تس��هيلات پرداخت اقس��اطی با ارائه تخفيف های 
مطلوب، س��فر کارت ملی و تسهيلات خريد کالاها 
و منس��وجات و ... را فراهم و در اختيار اعضای خود 

قرار دهد.

در ح�ال حاضر اقب�ال متخصصي�ن و مدیران 
نساجي كشور نسبت به جامعه چگونه است؟

امروز جامعه متخصصين نساجی کاملاً شناخته شده 
و از اعتبار خوبی برخوردار اس��ت که مرهون زحمات 
اعضای هيات مدي��ره، کادر اجرايی و از همه مهمتر 
حمايت متخصصين و اعضای معتبر خود بوده است. 
در پاس��خ به اين س��وال می توانم به مراس��م جشن 
دهمين س��الگرد جامعه اش��اره کنم که بس��ياری از 
صاحب نامان اين صنعت تواماً از دانش��گاه و صنعت 
حضوری بس��يار پر رنگ و شاداب داشتند و شبی به 
ي��اد ماندنی را رقم زدند. همچنين طيف وس��يعی از 
اعض��ا روزانه ب��ا دفتر جامعه در ارتباط هس��تند و از 
امکان��ات آن تا حد امکان بهره می برند که اين خود 

حاکی از اقبال اين عزيزان از جامعه خودشان است.

به اعتقاد ش�ما وضعيت فعلي صنایع نس�اجي 
ای�ران چگون�ه اس�ت و از چ�ه مش�كلات و 
تنگناهایي رنج مي برد؟ همچنين نقاط قوت و 
اتكاي آن را در چه مواردي ارزیابي مي كنيد؟

البته اين س��والی اس��ت که اف��راد درگير با صنعت 
نس��اجی می توانند پاسخ کارشناس��انه تری را ارائه 
دهن��د. اگر بط��ور خلاصه بخواهم پاس��خ دهم می 
توانم با تقس��يم صنعت نس��اجی ايران به دو بخش 
دولتی و خصوصی بگويم که صنعت نس��اجی ايران 
در بخش دولتی از شرايط خوبی برخوردار نيست و 
آينده روشنی هم ندارد و ليکن بخش خصوصی اين 
صنع��ت بدليل مديريت کارآمدتر و اهميت س��ود و 
زيان، از شرايط بسيار مطلوب تری برخوردار است، 
ليکن اين واحدها نيز به دليل شرايط کلی حاکم بر 
صنايع که در بسياری از موارد تابع مناسبات سياسی 
نيز هست، سبب ش��ده تا رضايتمندی مديران اين 

بخ��ش نيز به طور کامل تأمي��ن نگردد. نگرش کم 
اهميت دولتم��ردان به اين صنعت نيز يکی ديگر از 
مش��کلات اين صنعت است که تبعات آن در بخش 
دولتی اين صنعت نمود بيش��تری داش��ته اس��ت. 
همچنين يکی ديگر از مش��کلات مهم اين صنعت، 
تخصيص وام ها و اعتبارات کلان به سرمايه گذارانی 
اس��ت که هيچ آشنايی با اين صنعت ندارند و حتی 
در برخی موارد تخصيص آن به فرد يا افرادی است 
که  حتی در بازار اين صنعت نيز فعاليت يا شناخت 
نداش��ته اند و اين در يک م��دت زمان کوتاهی آثار 
خ��ود را بر ش��رايط اقتص��ادی و اجتماع��ی جامعه 
خواهد گذاشت که قطعا خوانندگان عزيز اين مجله 
خود با تعداد زي��ادی از آنها برخورد نموده و با اين 
قبيل موارد آش��نا هستند. اگر بخواهم به نقاط قوت 
اين صنعت اش��اره کنم بايد به مواردی چون تعداد 
زياد نيروهای آماده به کار و ارزان در کش��ور، منابع 
ان��رژی در دس��ترس، تعداد زي��اد متخصصين فارغ 
التحصيل مهندسی نس��اجی و آماده به کار، قدمت 
و س��ابقه ديرينه اين صنع��ت در ايران، قرار گرفتن 
در ي��ک منطقه ای که در حال حاضر می تواند بازار 
بسيار خوبی برای کالاهای نساجی ايران باشد يعنی 
همجواری با کش��ور های عراق، سوريه، افغانستان و 
پاکس��تان و روابط سياسی مناس��ب با کشور ترکيه 
که می تواند ش��اه راهی برای ص��ادرات محصولات 
نساجی ايران به کش��ورهای اروپايی باشد که البته 
اين نيز با ارتقای س��طح کيفی محصولات نس��اجی 

ميسر خواهد شد.

مطلب پایانی؟
در پايان نيز ضمن تش��کر از ش��ما و همکارانتان در 
اين مجله که همواره پش��تيبان جامعه متخصصين 
ب��وده اي��د، دهمي��ن س��الگرد تاس��يس جامع��ه 
متخصصين نس��اجی ايران را به تمامی متخصصين 
نس��اجی ايران تبريک می گويم و به دوستان خوبم 
اع��م از عضو و غير عضو در جامعه عنوان می نمايم 
که انجام کارهای بزرگت��ر، حضور قوی تر و موثرتر 
در تصميم گيری ه��ای کلان اين صنعت و افزايش 
روز ب��ه روز اعتبار اين جامعه در درجه اول نيازمند 

حمايت ها و حضور موثر و پيوسته شما است.

در حال حاضر بسياری از اعضای جامعه 
و متخصصين نسـاجی در نمايشگاه ها، 
غرفه جامعـه را جسـتجو و برای رفع 
نيازهـای تخصصـی شـان و برقراری 
ارتباط با مديران و مسئولين واحدهای 
صنعتـی شـرکت کننده، از مسـئولين 
جامعه کمک های لازم را درخواسـت 
می کنند و اين خود در ارتقای سـطح 

کمی نمايشگاه بسيار مفيد بوده است.


